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Dezbatere ‘Patrimoniul imaterial, salvgardare prin legiferare’ | Proiectul Codului

Patrimoniului Cultural trebuie modificat

Proiectul Codului Patrimoniului Cultural, pus în dezbatere publica de Ministerul Culturii, trebuie

modificat si completat, au apreciat, marti, reprezentanti ai unor institutii de cultura, la dezbaterea

"Patrimoniul imaterial, salvgardare prin legiferare". 

Ioana Baskerville, reprezentant al Comisiei Nationale pentru Salvgardarea Patrimoniului Cultural, a afirmat ca este

necesara completarea "golurilor" si "aducerea la realitate" a proiectului Codului Patrimoniului Cultural.

"Marile întrebari care trec de la legea 26/2008 si ramân la legea Codului Patrimoniului sunt cine salvgardeaza

patrimoniul si cu ce, ma refer la sursa financiara. (...) Codul Patrimoniului indica câteva institutii, entitati foarte

importante care ar trebui sa se ocupe de salvgardarea patrimoniului, tot ceea ce înseamna identificare, inventariere,

documentare, cercetare si salvgardarea la nivelul comunitatii si al administratiilor locale. Mi se pare ca exista niste

institutii care au foarte multe atributii, cum ar fi (...) chiar si Ministerul Culturii. Mi se pare nerezonabil sa spunem

în Codul Patrimoniului ca Ministerul Culturii coordoneaza activitatea de cercetare a patrimoniului cultural

national. De asemenea, mi se pare ca nu s-a evidentiat clar relatia dintre Ministerul Culturii si institutiile

subordonate si institutiile care gazduiesc arhivele nationale de cultura. Aceste lucruri sunt separate", a spus Ioana

Baskerville.

Ea a mentionat ca în Codul Patrimoniului apare rolul administratiei locale în salvgardarea patrimoniului cultural,

aratând ca se porneste de la premisa ca ar fi posibil sa existe la nivelul fiecarui Consiliu Judetean specialisti în

etnologie, folclor, folcloristica.

"Mi se pare nedrept ca momentul în care se spune în Codul Patrimoniului cine sunt expertii avizati în patrimoniul

cultural se specifica ca acestia trebuie sa fie avizati de Institutul de cercetare si formare culturala din subordinea

Ministerului Culturii. Ce facem cu specialistii care lucreaza deja în acest domeniu? Mai trebuie sa mergem sa fim

avizati de Institutul de cercetare si formare culturala? Nu se specifica ca cercetatorii de un anumit grad în

cercetarea patrimoniului cultural nu sunt nevoiti sa treaca printr-un concurs de o luna la Institutul de cercetare si

formare culturala", a adaugat Baskerville.

Ea a mai aratat ca este discriminatoriu faptul ca în Codul Patrimoniului este mentionat doar programul de

salvgardare al oinei, ca element tratat într-un articol separat.

"Este un articol special - 82 - dedicat planului de salvgardare al oinei. De ce nu exista un articol pentru martisor,

pentru patrimoniul constantean? Nu cred ca într-un cod al patrimoniului trebuie sa existe nominalizat si încurajat

printr-un plan de salvgardare un element la care contribuie, de exemplu, Ministerul Educatiei, Sportului.(...) Nu am

nimic cu oina. Trebuie sa ne gândim cu foarte mare atentie si sa transmitem Ministerului Culturii aceste goluri sau

aceste necesitati de completare si de aducere la realitate a Codului patrimoniului", a mai spus Ioana Baskerville.

Virgil Nitulescu, managerul Muzeului National al Ţaranului Român, a mentionat ca are obiectii în privinta

prevederilor Codul Patrimoniului, dar faptul ca acest cod a fost pus în dezbatere publica reprezinta un pas înainte.

"Orice lege este perfectibila. Eu, personal, am destule obiectii la acest Cod, multi dintre colegii mei au obiectii,

sunt obiectii în toate institutiile de cultura, dar eu cred ca trebuie sa vedem partea buna a lucrurilor. Faptul ca acest

cod a fost în sfârsit pus în dezbatere publica este un pas înainte. Sa luam acest text pe care l-a elaborat grupul de

lucru din cadrul Ministerului Culturii si sa lucram pe el mai departe, cu observatiile pe care le avem. Sunt convins

ca colegii nostri din Ministerul Culturii vor tine cont de toate aceste observatii", a mai spus Nitulescu.
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Directorul Muzeului National al Satului "Dimitrie Gusti", Paula Popoiu, a evidentiat faptul ca proiectul Codul

Patrimoniului ar trebui refacut "de la A la Z".

"Codul Patrimoniului, dupa parerea mea, trebuie sa fie rezultatul unei gândiri foarte riguroase, trebuie sa fie

sintetic, facut de niste oameni care stiu ce înseamna patrimoniul. (...) Şi pe mine m-a uimit extraordinar de tare

atunci când am vazut oina pe acolo (...) Sunt multe probleme în Codul Patrimoniului, dupa parerea mea. Aest cod

ar trebui refacut de la A la Z, de niste oameni care stiu ce înseamna nu numai patrimoniu cultural, ci si legislatie.

(...) Sunt nenumarate lucruri pe care, pe de o parte, trebuie sa le discutam, sa le asumam si sa le impunem, iar pe de

alta parte trebuie o comisie care sa sintetizeze aceste lucruri, sa le faca inteligibile si usor de accesat", a mai spus

Popoiu.

Dezbaterea a fost organizata de Comisia permanenta comuna a Camerei Deputatilor si Senatului pentru relatia cu

UNESCO.

În 10 februarie, Ministerul Culturii a anuntat punerea în dezbatere publica a proiectul de lege privind Codul

Patrimoniului Cultural, act normativ care urmareste crearea unui cadru legal general unitar, aplicabil patrimoniului

cultural în integralitatea sa.
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